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Puerto Mediterráneo, Ikea Alacant i Parque Alcoinnova 
estan en marxa, no pareix que siga la informació que té tot 
el món . Perquè, per exemple, hui pot llegir vosté un article 
de l’alcalde de Paterna, en el diari Levante, on me dóna la 
sensació que no té molt clar que no se li vaja a paralitzar i a 
impedir esta important empresa s’instal·le al seu terme .
 Per tant, m’imagine que, ara que vosté ha tingut 
l’oportunitat de poder acompanyar el senyor Christian 
Felber, profeta de l’economia del bé comú, mos siga capaç 
d’explicar-nos ací, hui, en què va a consistir l’actuació de 
la conselleria, quin va a ser el full de ruta i de quina manera 
anem a aconseguir eixe ansiat, almenys per vostés, canvi de 
model productiu .
 Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor Betoret .
 Per a respondre a la qüestió, té la paraula el senyor 
conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 Gràcies .
 I també m’agradaria que, per vostés, no?, no sols per 
nosaltres, per vostés també, siguera benvingut .
 Mire, vaig a dir-li, cinc potes, cinc potes importants en el 
canvi d’eixe model productiu que volen engegar .
 Canvi de model energètic . Perquè siga sostenible, capaç 
de compatibilitzar el progrés i la perseveració del nostre 
entorn i l’augment de la productivitat de les empreses . Pels 
notables beneficis que genera l’autoconsum, va a rebre 
suport prioritari de l’agenda energètica de la conselleria, a 
pesar dels entrebancs que està posant el govern central del 
seu partit, crec, no?
 Fa poquet, fa poquet van traure un decret on realment ens 
vetaven les possibilitats per tirar endavant, pensem que una 
eina importantíssima perquè el nostre model productiu i la 
nostra productivitat siga més eficient. I resulta que no sabem 
per què o probablement sí, probablement el dia 20 el senyor 
ministre haurà de buscar una porta giratòria, i resulta que el 
recurs més important que tenim en este territori ens el veta . 
Hi ha països com França, el Regne Unit, Polònia, Alemanya, 
que tenen més megawatts que nosaltres amb menys recursos . 
Vostés s’ho hauran de mirar .
 Segona aposta . Aposta decidida per la reindustrialització 
del nostre territori amb el suport de la creació i 
desenvolupament de les empreses, en especial les pimes i 
l’economia social . Amb açò esperem efectes directes en el 
nivell d’ocupació i la retenció del talent, en especial dels 
nostres joves, ja que a hores d’ara sembla que ens estem 
formant perquè se’n vagen a qualsevol lloc a treballar .
 Aposta decidida per l’exportació o la internacionalització . 
És important .
 El foment de la cultura de la innovació i que de fet ja 
hem començat . Tenim un Consell que va engegar-se per 
a intentar coordinar tot allò que hem desoptimitzat durant 
molt de temps, com són els instituts tecnològics, com són les 
universitats, com són les empreses, com és l’administració . 
I tot això ho hem de coordinar perquè el coneixement en les 
nostres empreses done més eficiència.
 I, per últim, la quarta pota importantíssima per a nosaltres, 
valors, valors . Això és el que cal posar . Valors com la 
inclusivitat en tot allò que fem, en tot el model productiu, 
la igualtat, la sostenibilitat, la justícia social, la solidaritat, 
la transparència . Això ha de ser bàsic en eixe nou model 
productiu .

 I vosté prompte podrà vore els pressupostos i que segur 
que vorà alguna partida important també per Bosal i també 
per a començar a treballar en totes i cadascuna de les potes 
que li acabe de dir .
 I, per un altre costat, l’invite a que faça menys cas de la 
premsa i que demane els informes pertinents on toque per 
a que vosté puga estar enterar de com estan cadascun dels 
projectes que estan seguint tot el procés administratiu .
 Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor conseller .
 A continuació la pregunta número 104, que formula el 
diputat Alberto García… Perdó, perdó .
 La pregunta número 27 de la diputada Concepción Andrés, 
a la consellera d’Igualtat, sobre la llei de dependència .

La senyora Andrés Sanchis:

 Gracias, presidente .
 Buenas tardes .
 Señora vicepresidenta y consellera de Igualdad y Políticas 
Inclusivas .
 El conseller Cabré se despidió pidiendo perdón a los 
usuarios de los servicios sociales . La consellera Zaplana, 
seis meses antes de marcharse, dijo que iba a resolver 
18 .000 expedientes que estaban pendientes de personas 
dependientes . No pudo cumplir esa promesa . Lo bien 
cierto es que en el mes de junio, cuando salieron los datos 
del ministerio, pudimos comprobar que la Comunidad 
Valenciana estaba a la cola en prestaciones de la ley de la 
dependencia . Solamente un 0,83% de la población, 42 .000 
personas, tenían ese derecho, prácticamente la mitad en 
porcentaje al resto de otras comunidades españolas .
 Nos gustaría saber, teniendo en cuenta cuál es la 
reducción, además, tan importante que en estos tres últimos 
años ha hecho el estado a lo que es la financiación de los 
servicios sociales en la Comunidad Valenciana, según 
el informe del Observatorio de la Dependencia, y que a 
nosotros porcentualmente, si somos un 10%, eso quiere 
decir que se nos ha minorado en 500 millones de euros, pese 
que al gobierno del Partido Popular no dijo nada, no hubo ni 
una sola queja al respecto . . . Me gustaría saber, pese a esas 
dificultades económicas con las que nos hemos encontrado, 
pero sí atendiendo a ese pacto de priorizar lo que son las 
necesidades de las personas, ¿cuáles son las medidas que se 
han puesto ya en marcha o que se van a poner para garantizar 
la efectiva aplicación de la ley de la dependencia?
 Muchas gracias, señora vicepresidenta .

El senyor president:

 Moltes gràcies, il·lustre diputada .
 Per a respondre a la pregunta . Quan vullga .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

 Gràcies, president .
 Disculpe, li done l’esquena, però és que és complicat açò .
 Mire, del primer que férem el nou govern del botànic 
quan aplegàrem en juliol va ser augmentar unes partides, 
efectivament, per a despesa social . I una gran part d’eixa 
despesa va ser precisament les prestacions econòmiques de 
dependència i impuls de resolucions de noves prestacions .
 Fins ara s’ha regularitzat el pagament de la nòmina de 
prestacions amb la posada al dia del seu pagament . Sap vosté 
que el govern antic el que feia era pagar amb dos mesos de 
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retard les prestacions en matèria de dependència . Per tant, 
este govern es va posar al dia en els mesos de maig i juny i 
ara estem treballant també perquè el pagament s’efectue en 
la primera quinzena del mes .
 En el mes de setembre s’ha iniciat un pla d’impuls amb la 
resolució de noves prestacions econòmiques de dependència 
per mitjà de la generació d’un crèdit addicional, que no 
estava en els pressupostos del govern antic, que ascendix 
a 28,5 milions d’euros . Amb estos 28,5 milions d’euros es 
pretén concedir la prestació econòmica de la dependència a 
més de dos mil huit-centes persones .
 I li he de dir que hem heretat una situació tremenda d’un 
tapó de quasi quaranta-cinc mil persones que tenint dret no 
està encara dintre del sistema de dependència . Això és el 
regalet que ens va deixar el govern antic. Però, en fi, fins ara 
estem regularitzant els pagaments i augmentant les persones 
dintre del sistema .
 Hem fet millores en la concessió de la prestació econòmica 
a persones cuidadores no professionals . S’ha suprimit la 
mesura de retallada que venia aplicant l’anterior govern, 
quant a la suspensió de dos anys dels efectes retroactius de 
l’esmentada prestació . Ara les noves resolucions de prestació 
econòmica a persones cuidadores no professionals estan 
emetent des del mes de setembre i no porten l’esmentada 
suspensió . I, també, com a mesura de millora de la prestació, 
s’ha eliminat l’ajornament en quatre anys d’eixe pagament 
de retroactivitat . En estos moments s’abona junt amb el 
pagament de la primera mensualitat de la prestació . Ja no 
s’ajornen i les retroactivitats ara se paguen el primer mes de 
la prestació .
 Hem fet millores en els processos de gestió . S’ha dut a 
terme una posada al dia en el compliment de sentències a 
favor de les persones en situació de dependència . Ens vam 
trobar 215 sentències pendents de l’antic govern, ens trobem 
al dia, en este moment, en l’execució del pagament d’eixes 
sentències .
 També estem impulsant la gestió de reconeixement de 
drets pendents de pagament a favor d’hereus . Sap vosté de 
les persones que se moriren sense que els aplegara l’ajuda, 
perquè la política de l’anterior govern no tenia la sensibilitat 
que eixes persones tingueren les ajudes a la dependència 
abans de morir-se . En este sentit hem creat una comissió 
d’estudi per a la racionalització i agilització de la tramitació, 
en relació al reconeixement d’eixos drets pendents de 
pagament a favor dels hereus .
 En el tema de copagament, li ho acabe d’explicar a la 
senyora Ferrer, hem eliminat el copagament en centres diürns 
i hem derogat parcialment el copagament en residències, de 
manera que s’augmenta els diners de butxaca, se respecten 
les pagues extraordinàries de les persones que estan en 
un recurs residencial, siguen de diversitat funcional o de 
majors . I, a més, millorem, com li deia a la senyora Ferrer, i 
promocionem l’autonomia personal enfront de promocionar 
la dependència, que era el que es feia quan se premia els 
interessos econòmics de determinades empreses i residències 
sobre la qualitat assistencial, la llibertat i l’entorn afectiu de 
les persones en situació de dependència . Açò és el que hem 
fet fins ara.
 El que estem posant en marxa . Entre les principals 
prioritats de la política d’este Consell es troba, com dic, 
l’eliminació del copagament, quan s’aprove ací en Les 
Corts, perquè, efectivament, esta és la proposta però ací 
vostés han d’aprovar-ho . Però també estem plantejant-nos la 
remunicipalització dels servicis de serveis socials . De quina 
manera? Nosaltres primer el que hem fet, i també ha passat 
ja per estes Corts, és eliminar la falta de competències dels 
municipis en servicis socials, que era un atac directe, a través 
del decret llei que vostés ací van convalidar .

 Però, a més, volem remunicipalitzar el que és la valoració 
de la dependència, a través dels servicis socials de base i, 
diguem, integrar en eixos servicis socials de base també els 
SEAFI i la resta de recursos assistencials . De manera que 
quan una persona vaja al seu ajuntament tinga allí tots els 
servicis, fins i tot els valoradors, i no haja d’estar esperant 
tres, quatre anys, a una valoració que ara mateixa la duen 
a terme díhuit persones en tot el nostre territori, que és 
francament insuficient.
 I estes són les mesures, com que ja m’he passat de temps, 
més importants que anem a posar en marxa, donant més 
protagonisme als municipis, però, sobretot, facilitant la vida 
de les persones en situació de dependència enfront d’un model 
que penalitzava les persones en situació de dependència .
 Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, vicepresidenta .
 A continuació, la pregunta número 39, formulada 
per la diputada Rosa Peris, a la consellera de justícia i 
administracions públiques .

La senyora Peris Cervera:

 Gràcies, senyor president .
 Senyories .
 Consellera .
 En los últimos años hemos asistido, entre la incredulidad 
y la impotencia, a un reguero de casos de corrupción que, 
con epicentro en las administraciones y en las instituciones y 
los dirigentes del Partido Popular como principales actores, 
han supuesto una implosión en la imagen reputacional de 
nuestra comunidad, han lesionado los intereses generales y la 
confianza de la ciudadanía en nuestro sistema democrático.
 El profesor González Cussac en una fina ironía expresaba 
que en ninguna parte como aquí han sido capaces de hacer 
de la corrupción un arte, el arte de regalar y adivinar al otro 
para poder persuadirle . Aquí lo elevaron a la categoría de 
retórica . Ladrones, vividores, amiguitos del alma, pero sobre 
todo amiguitos de lo ajeno, yonquis del dinero, a los que se 
les abrió de par en par las puertas de las administraciones 
y se les hizo depositarios de las llaves de las mismas . ¿Por 
altruismo? No, señorías . La corrupción como instrumento de 
hegemonía política .
 Las denuncias que se hacían desde esta cámara se 
intentaban acallar desde la supuesta legitimidad que daba 
la mayoría absoluta, los votos como redentores de delitos . 
Esta cámara tuvo 10 diputados imputados y un presidente 
que acudía a declarar al Tribunal Superior de Justicia entre 
vítores y aplausos de militantes y cargos públicos en la 
puerta del tribual . Pero aquello parece que no perturbaba al 
jurado, era libertad de expresión .
 Y todo esto ocurría con un gobierno que con expresión 
más dura introducía el copago a las personas dependientes 
o negaba la ayuda económica a las mujeres víctimas 
de violencia, señorías, por no estar al corriente de sus 
obligaciones tributarias . Éramos líderes en cifras de pobreza, 
de exclusión, de paro y de deuda pública . Pero todo esto 
poco importaba . Había que mantener en el imaginario 
colectivo la idea de éxito .
 ¿Cómo no sucumbir a la imagen bucólica de la bella 
dama con melena al viento paseando con un Ferrari por el 
circuito de la fórmula 1? ¿Cómo no sucumbir a esa poderosa 
imagen? (Aplaudiments) Aunque lo que hoy se preguntan 
muchos es cómo llegamos a este nivel de degradación .
 Sin duda, señorías, señora consellera, fallaron los 
controles preventivos de la administración, en realidad los 


